
Regulacija učiteljskih plač na Kranjskem. 
(Poročilo finančnega odseka o uredbi plač učiteljskega osobja na javnih 

občih ljudskih šolah na Kranjskem.) 

toročevalec V i š n i k a r : Visoka zbornica! Poročati 
mi je v imenu finančnega odseka o novi uredbi 
plač učiteljskega osobja na javnih občih ljudskih 

šolah na Kranjskem in o prenaredbi dotičnega zakona. 
Da naše učiteljstvo vedno intenzivneje zahteva zbolj

šanja svojega gmotnega stanja, je umevno, ako se po

misli, da so učiteljske plače deloma še odmerjene na pod

lagi zakona z dne 29. mal. travna 1. 1873. in da so se 
leta 1890. v prav skromni meri zboljšale. 

Ako pogledamo za 25 let nazaj, vidimo, da se je 
življenje od takrat povsod zelo podražilo. To vidimo 
tudi iz bojev državnih uradnikov, ki se poganjajo tudi 
tako ostro za zboljšanje plač, ki se naslanjajo na do

tični zakon iz leta 1872. 
Tudi finančni odsek je mnenja, da je zboljšanje do

hodkov naših učiteljev neizogibno, vendar ni mogel takoj 
iz oči pustiti finančnega položaja dežele. 

Že iz poročila o normalnošolskem zakladu je raz

vidno, da so se troški v šolstvu od leta 1875., torej tekom 
22 let, povišali od 200.000 gld. na 400.000 gld. 

Ako se vpraša po nezadovoljstvu v našem učitelj

stvu, moramo pritrditi temu, da so ti vzroki v prvi 
vrsti sedanji krajevnorazredni zistem, potem nizke uči

teljske plače v obče in zelo neugodno razmerje učiteljskih 
mest v višjih razredih. 

Po obstoječem zakonu imamo samo 31 učiteljev v 
L plačilnem razredu z letno plačo 700 gld. in od teh uči

teljev jih je nad eno tretjino v Ljubljani. 
Po predlaganem načrtu se prvič plače v obče zvi

šajo, dalje se odpravi IV. razred z letno plačo 450 gld. 
popolnoma, remuneracije začasnih učiteljev in učiteljic 
od 360 gld. se povišajo na 400 gld. in se tudi ustanovi 
novi I. razred z letno plačo 800 gld., v katerem jih bo 
po sedanjem številu učiteljskih oseb 61. 

V II. razredu z letno plačo 700 gld. bo pa 91 uči

teljskih oseb, tako da pride vsega skupaj 122 učiteljskih 
oseb na novo v plačo 700, oziroma 800 gld. 



Sprejelo se je dalje tudi določilo, da po novem za

konu nihče ne sme kaj izgubiti in da se dotični učitelji 
navzlic temu, da morda razmerno še malo časa služijo, 
obdrže tudi po novem zakonu vsaj v takem razredu, da 
bodo dobili vso tisto plačo kakor doslej. 

Glede razmerja posameznih razredov bi omenil, da 
je dandanes faktično definitivno nastavljenih učiteljev od 
sistemizovanih 610 mest samo 497, tako da pride v IV. 
razred definitivno nastavljenih učiteljev in učiteljic faktično 
samo 162, torej manj kakor v III. razred z letno plačo 
600 gld. 

Mislim, da je tudi to precejšnji zboljšek. 
Glede starosti omenjam, da je samo en definitivno 

nastavljenih učiteljev bil nameščen leta 1860., pet pa 
leta 1862. 

Vidimo torej, da naše učiteljstvo ni tako staro, da 
bi bilo že v bližnjem času pričakovati mnogo upokoje

vanj. Troški, ki bodo po tem zakonu za deželo narasli, 
so proračunjeni približno na 52.000 gld. 

Dalje, je misel finančnega odseka, da ne more iti. 
Pomisliti je tudi, da se bo s časom potrebščina izdatno 
zvišala vsled pokojnin. 

Omenjam dalje, kako se je postopalo glede naših 
učiteljic. 

Tu so se stavili razni predlogi. Nekateri gospodje 
v finančnem odseku so menili, da naj bi dobile čisto enake 
plače kakor učitelji, rekoč: enake dolžnosti ,*) enake 
pravice. 

Drugi gospodje so zopet bili mnenja, da naj se uči

teljicam v vseh razredih da nekoliko manj plače kakor 

učiteljem. Sklenilo se je potem iti srednji pot, tako da 
dobodo učiteljice v nižjih dveh razredih enako plačo kakor 
učitelji, v višjih dveh razredih po 10°/o manj, tako da 
bodo znašale plače učiteljic 500, 600, 630 in 720 gld. Za 
remuneracije začasnih učiteljskih oseb pa se je določilo 
za učiteljice in učitelje enako po 400 gld. 

Do tega sklepa so privedli finančni odsek zgolj 
stvarni razlogi. Ne da se tajiti, da učiteljice dobro izpol

nujejo dolžnosti svojega stanu in da so posebno na de

kliških šolah jako dobre, na drugi strani pa se nikakor 
ne more tajiti, d a i m a j o u č i t e l j i m n o g o v e č j e p o 

t r e b š č i n e k a k o r u č i t e l j i c e . 
Res je, da se sme za enako delo zahtevati enaka 

plača, ali vendar se m o r a t u d i p r i z n a t i , d a p o 

v s o d i , p o s e b n o p r i d o r a s t l i h d e č k i h u č i t e l j i c e 
v e n d a r n e m o r e j o t a k o d i s c i p l i n e v z d r ž e v a t i 
k a k o r u č i t e l j i . 

N a d a l j e se m o r a p o m i s l i t i , d a se u č i t e l j i 
n a v a d n o o ž e n i j o in d a i m a j o d o l ž n o s t s k r b e t i 
za ž e n o in za o t r o k e , d a s e s t a n u p r i m e r n o 
v z g o j e , k a r p r i u č i t e l j i c a h o d p a d e . 

Sicer pa mislim, da nam učiteljice nikakor ne mo

rejo očitati, da so se prezirale. 
Omenim, da od poviška 52.000 gld. v slučaju, ako 

se učiteljice razvrste po starosti, pripade nanje 12.000 gld., 
torej približno četrtina vse višje potrebščine. 

Ako pogledamo število učiteljic in učiteljev, vidimo, 
da je definitivno nastavljenih učiteljev 375, učiteljic pa 
122, torej tudi približno četrti del, tako da ta povišek 
12.000 gld. ustreza tudi razmerju števila učiteljic. 

Pripomnim, da je bila dosedaj velika večina učiteljic 
samo v IV. in III. plačilnem razredu in sicer jih je bilo 
v IV. 95, v III. 23, v II. 3 in v I. samo ena. 95 učiteljic 
ima tedaj danes letne plače 450 gld. V prihodnje pa bodo 
imele najmanj 500 gld. in mnoge tudi 600 gld. Kako ne

ugodno vpliva sedanji krajevni sistem, se vidi iz tega, 
da je izmed najstarejših 61 učiteljev in učiteljic danes 
še 28 z letne plače 500 gld. in eden celo z letno plačo 
450 gld. V prihodnje bo po personalnem sistemu, kadar 
se vpelje status, mogoče vsakemu učitelju na vsakem 
mestu priti do največje plače. S tem se ustanovi boljša 

*) To mnenje ni povsem pravo. § 15. deželnega zakona z dne 
29. mal. travna 1873. 1. pravi: „Za poučevanje dečkov, bodisi da so v 
posebnih razredih ali združeni z dekleti, se smejo ženske jemati le prva 
štiri leta". V dokaz tale slučaj: Učitelj na II. mestni deški šoli v Ljub

ljani, ki je poučeval letos četrti razred, je dobil petmesečen dopust. Ker 
ni bilo mogoče dobiti suplenta, se je najela suplentinja. Na podstavi 
ravnokar omenjenega § 15. suplentinja ni mogla prevzeti četrtega raz

reda. Zaradi tega je moral učitelj iz prvega razreda prevzeti četrti razred 
in suplentinja je prevzela prvi razred; vsled tega sta trpela dva raz

reda, ko bi, če bi dobili suplenta, trpel le en sam razred. Enak slučaj 
se je dogodil tudi na I. mestni deški šoli v Ljubljani. To dokazuje, da 
učiteljice nimajo enakih dolžnosti. Uredn. 



stalnost in neodvisnost. Ako si je učitelj na kakem mestu 
ustanovil svoj dom, mu je na tem ležeče, da na dotičnem 
kraju ostane in ako je nekaj časa zadovoljivo služboval, 
ima upanje in pravico, da pride do višje in najvišje plače 
na svojem mestu. 

To so načela, katera so vodila finančni odsek, da 
stavi predloge, kakor so tiskani. 

Glede Ljubljane omenjam, da so imeli ljubljanski 
učitelji od leta 1873. letne plače 600 gld., da je pa po 
novem zakonu z leta 1890. v Ljubljani z letno plačo 
500 gld. 11 učiteljev in 7 učiteljic, torej skupaj 18 uči

teljskih oseb. Dotični učitelji imajo pa osobno doklado 
po 100 gld. tako, da dejansko imajo plače 600 gld. Po 
predlogu finančnega odseka naj se dotični učitelji v Ljub

ljani, ki imajo letne plače 500 gld., in osebne doklade 
po 100 gld., takoj uvrste v III. razred z letno plačo 
600 gld., ako bi jim to tudi po starosti ne pristojalo. S 
tem odpadejo osobne doklade, ki so se finančnemu od

seku zdele neumestne. V I. razredu je učiteljskih oseb v 
celi deželi 31 in od teh v Ljubljani 13, tako da jih je 
na deželi samo 18, v II. plačilnem razredu je pa v Ljub

ljani 11 učiteljev in učiteljic. 
Z ozirom na razloge, ki so razvidni iz priloge 60. 

in opazk, ki sem jih ravno navajal, predlagam v imenu 
finančnega odseka: 

Visoki deželni zbor izvoli skleniti: 
1. Priloženemu načrtu zakona se ustavno pritrjuje. 
2. Deželnemu odboru se naroča, da načrtu izposluje 

Najvišje potrjenje. 
Prosim, da se preide v nadrobno razpravo. 
D e ž e l n i g l a v a r : Otvarjam splošno razpravo. 
K besedi se je oglasil prevzvišeni gospod deželni 

predsednik. 
K. k. L a n d e s p r a s i d e n t E x c e l l e n z P r e i h e r r 

v on H e i n : Hoher Landtag! Auch ich erlaube mir im 
Namen des Landesschulrathes das Eingehen in die Spe

zialdebatte beziiglich des vorliegenden Gesetzentwurfes 
dem hohen Hause auf s \varmste zu empfehlen. 

Zweckmassigkeit, Gerechtigkeit und Wohlwollen ge

geniiber der Lehrerschaft bilden die Grundlage, auf welcher 
dieser Gesetzentwurf aufgebaut ist. 

Wenn es auch meinem personlichen Geflihle und 
Wunsche fiir die Lehrerschaft entsprechen wurde, dass 
dieses Gesetz frtiher ins Leben trete, als zu dem in diesem 
Gesetze selbst vorgesehenen Termine, namlich vor dem 
1. October 1898, so muss ich auf eine weitere Begriin

dung dieses Wunsches, den ich hege und den gewiss auch 
die ganze Lehrerschaft hegt, verzichten, weil mir ganz 
wohl bekannt ist, dass die Griinde fiir das spate Insleben

treten dieses Gesetzes lediglich zu suchen sind in der 
f^inanzlage des Landes, welche eine Regelung der Gehalte 
in kiirzerer Prist nicht gestattet. 

Die Opfer, welche das Land mit diesem Gesetzent

wurfe iibernimmt, sind gewiss gross, und ich bin uberzeugt, 
dass die ganze Lehrerschaft des Landes diese Opfer 
dankbar anerkennen wird, und in dieser dankbaren Aner

kennung moge der hohe Landtag auch die Biirgschaft 
erblicken, dass die Lehrer gewiss bemiiht sein werden, 
ihre schwere und wichtige Aufgabe nach bestem Wissen 
und Gevvissen zu erfullen. 

Mit diesen Worten erlaube ich mir den Gesetzent

wurf dem Wohlwollen des hohen Hauses zu empfehlen. 
(Odobravanje.) 
D e ž e l n i g l a v a r : Gospod poslanec Pakiž ima 

besedo. 
P o s l a n e c P a k i ž : Visoki zbor! Z veselim srcem 

pozdravljam predlog finančnega odseka radi povišanja 
plač učiteljstva. Gospoda moja, pozdravljam opetovano, 
da se stan učiteljstvu zboljša, ampak neka druga stvar 
pa je, katera me sili, da izpregovorim, kako in kje se bo 
denar dobil? Ali je slavni finančni odsek zagotovljen, da 
ostane naklada na opojne pijače? Ali je prepričan o tem, 
da ostane, oziroma da bo mogoče zvišati naklado na 
pivo? 

To je edina moja skrb pri tej stvari, skrb glede te

žavnega stališča davkoplačevavcev, v drugem oziru pa 
samo tretjič z veseljem pozdravljam zboljšanje plač, zlasti 
učiteljem; zakaj ne da se tajiti, da imajo učitelji na marsi

katero stran troške, katerim se nikakor izogniti ne mo

rejo. Ge že nič drugega ne omenjam, opozarjam na to, 
da so marsikateri izmed njih vojaki; in kadar so klicani 
k vajam, jih to stane denarja in zamudo časa. Pri žen

skah je stvar drugačna; učiteljice bi lahko izhajale z 
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manjšo plačo; toda predloga v tem oziru ne bom stavil, 
morda stori to kak drug gospod tovariš. 

D e ž e l n i g l a v a r : Gospod poslanec Povše ima 
besedo. 

P o s l a n e c P o v š e : Visoki zbor! Po besedah go

spoda poročevavca in tiskanem poročilu preostaje mi le 
par besed. 

Moji tovariši so mi naložili, da izgovorim v javni 
seji, da naša stranka upošteva opravičenost in potrebo 
uravnave učiteljskih plač, upoštevaje zasluge in truda

polno delovanje učiteljskega stanu. S prepričanjem bomo 
torej glasovali za nasvete finančnega odseka, ki se skoraj 
popolnoma pokrivajo z nasveti deželnega odbora, glaso

vali v nadi, da bo, kakor je ekscelenca gospod deželni 
predsednik omenil, ta požrtvovalnost tudi našla odmev 
pri učiteljih, ki bodo s toliko večjo vztrajnostjo in vnemo 
delovali v omiko slovenskega naroda in ljudstva na Kranj

skem sploh. 
Gospoda moja! Ako se je tu in tam slišalo od nas, 

da treba tudi upoštevati naše — to mora vsak priznati — 
revne in težavne finančne razmere, ni to bil nikak izraz, 
da bi ne bil vsak izmed nas učiteljstvu v polni meri na

klonjen in prepričan o potrebi uredbe učiteljskih plač; in 
očitanje, ki bi morda nastalo in katero smo morebiti že 
večkrat slišali, da nimamo vsi krogi ali zastopniki ljud

stva prave vneme za ljudsko šolstvo, gotovo ni opravi

čeno. Stvar se more najbolje s številkami pojasniti, katere 
navedem, da opravičim, iz katerih razlogov se ne more 
v polni meri željam učiteljstva ugoditi, kakor bi mi vsi 
hoteli in kakor bi bilo deloma tudi opravičeno. Visoka 
zbornica! L. 1871. je znašala potrebščina za ljudsko šol

stvo 98.000 gld., 1. 1884. že 184.000 gld., 1. 1891. 302.000 gld., 
1. 1895. 353.000 gld., 1. 1896. 368.000 gld., in sedaj bomo 
s tem, da danes sprejmemo povišek za 52.000 gld., kmalu 
prišli na 450.000 gld., in v teh številkah pa še niso za

popadeni zneski za zgradbe šolskih poslopij, katere seveda 
napravljajo ogromna bremena raznim šolskim občinam. 
Te številke torej jasno govore in kažejo, da tisti, ki so 
se ozirali na finančso zmožnost dežele, so bili opravičeni 
tudi na ta moment gledati. Toda sedaj so se vse stranke 
te visoke zbornice zedinile v tem, da naj se, kolikor mo

goče in kolikor moči dežele dopuščajo, ustreže željam 
učiteljstva, in mi bomo od naše strani radostno glasovali 
za vse nastavke, katere predlaga finančni odsek v povi

šanje in uredbo učiteljskih plač. 

D e ž e l n i g l a v a r : Želi še kdo besede? 
Der Herr Abgeordnete Dr. Schaffer hat das Wort. 
A b g e o r d n e t e r Dr. S c h a f f e r : Die Partei, der 

ich anzugehoren die Ehre habe, war seit der Griindung 
der neuen Volksschule stets eine grosse Freundin der

selben. Dies ist nur eine Consequenz dieser Freundschaft 
fiir die Schule, dass wir auch Freunde der Lehrerschaft 
sind; denn nur durch die Wirksamkeit und Thatigkeit 
der Lehrerschaft gewinnt ja die Schule Leben und Geist 
und ist es moglich, dass die Schule wirklich das sei, was 
sie im Interesse der Wohlfart und Entwicklung der Jugend 
sein soli. Von diesem Gesichtspunkte geleitet werden wir 
auch fiir sammtliche Antrage des Finanzausschusses stim

men, obwohl wir nicht verkennen dlirfen, dass diese An

trage mit Rticksicht auf die finanziellen Verhaltnisse des 
Landes diesem grosse und dauernde Opfer anferlegen, 
Opfer, die um so bedeutender sind, als wir alle wissen, 
dass diese Auslagen nicht stationar sind, sondern eine 
steigende Tendenz haben, und dass wir infolge der Sum

men, die wir heute zur Regelung der Lehrergehalte be

willigen, im Laufe von 6, 8, 10 Jahren zu noch bedeu

tenderen ZifTern kommen werden. Diese Betrage werden 
sich nicht nur erhohen mit Rticksicht auf die Vermehrung 
der Zahl der Schulen, sondern auch steigen mit Rticksicht 
auf die grossen Summen, die wir gegentiber den bisherigen 
ftir Pensionen werden ausgeben miissen. 

Wir thun aber Alles das in der Erwartung, dass wir 
seitens der Lehrerschaft volles Verstandnis fiir das Wohl

wollen finden werden, welches das Land durch die heutigen 
Beschliisse ihr entgegenbringt. In dieser Erwartung werden 
wir fiir das Gesetz stimmen und hoffen, dass es den 
Lehrern zur Wohlfahrt gereichen werde und infolge dessen 
auch der Schule und der sie besuchenden Jugend. 

D e ž e l n i g l a v a r : Gospod poslanec dr. Tavčar ima 
besedo. 

P o s l a n e c dr. T a v č a r : Visoka zbornica! Da se 
ne bo mislilo, da je stranka, katero zastopam jaz in so

mišljeniki moji v tej visoki zbornici, morda pri današnjem 
glasovanju s težkim srcem vdeležena, moram naglašati, 
da tudi naša stranka lahko izjavi, da bo z veseljem gla

sovala za predloge finančnega odseka. 
Naše učiteljstvo, ki je bilo dosedaj morda od te ali 

one strani nekoliko manj spoštovano, lahko opazi v da

našnjih nasvetih, da se je mnenje o šolstvu kakor o uči

teljstvu našem v tej zbornici bistveno izpremenilo. 
Naše učiteljstvo izvaja lahko iz današnjih predlogov, 

da smo vsi prepričani, da je šolstvo ena največjih in naj

važnejših potreb v deželi, in da nam pri šolstvu ni treba 
žal biti ogromnih žrtev, katere prinaša dežela v ta namen. 
Jaz bi pri tej priliki tudi naglašal, da, če bi šlo po mojem 
in mnenju naše stranke, bi se bilo moralo predlagati vsaj 
tisto, kar je c. kr. deželni šolski svet na prvem mestu 
predlagal in kar je bilo pravično in bi se končno že še 
bilo dalo izvesti. Ali ker pa s tem nismo mogli prodreti, 
bomo z veseljem glasovali tudi za manjše predloge, ki 
jih nasvetuje finančni odsek. Pri tem pa bi ne hotel vsa

kega krajcarja obrniti in zdihovati, kako bo dežela troške 
zmagala. Račun gospoda poslanca Povšeta je nekoliko 
neumesten na tem polju. V resnici, visoka zbornica, so 
žrtve, katere je dosedaj dežela prinašala za ljudsko šolo, 
ogromne, ampak pomisliti se mora, da so te žrtve prišle 
najmanj učiteljstvu na korist. Šola je draga; ali troški, 
katere je provzročilo šolstvo, so bili večinoma položeni 
na oltar slovenskega naroda (Odobravanje v središču), 



prišli so v korist kmetu, in sicer bolj v korist kmetskemu 
ljudstvu kakor učiteljstvu samemu, ki je doslej bilo borno 
plačano. Z veseljem in radostjo torej pozdravljam, da se 
je danes, dasiravno še nismo na vrhuncu, stvar obrnila 
na boljše in da imamo danes priliko izdatno zboljšati stanje 
prepotrebnega stami, to je učiteljskega stanu. (Živahno 
odobravanje na galeriji.) (Dalje prih.) 


